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Konferenscentret på Storforsplan 36 i Farsta centrum, klockan 18.50-21.00 

 

Ledamöter 
Lars Bäck (V), ordförande  

Lars Jilmstad (M), vice ordförande  

Karin Lekberg (S) 

Kjell Backman (S) 

Leo Bergman (S) 

Mariana Moreira Duarte (MP) 

Martin Westin (MP)  

Ann-Louise Ebérus (M)  

Lisbeth Crabo Ljungman (M) 

Vladan Bošković (FP)  

  

Ersättare 

Angelica Kinnunen (S) 

John “Pelle” Pettersson (S) 

Ingrid Eriksson (S) 

Giacomo Bastreri (MP) 

Laura Roselli (V) 

Lars Hultkvist (KD) 

 

Tjänstgörande ersättare 

Dan Lind (S) för vakant (S) 

Marie-Louise Gudmundsson för Arne Fredholm, båda (M) 

Peter Öberg (FP) för Leif-Åke Andersson (M) 

 

Tjänstemän 

§§ 1-22: Stadsdelsdirektör Steinunn Á Håkansson och nämndsekreterare Pia Sundqvist. 

§§ 1-20: Avdelningscheferna Pär Dahlqvist, Päivi Kabran, Per-Ove Mattsson, Lena Rabe 

och Birgitta Thulén, kvalitetsstrateg Medea Sandbladh, verksamhetscontroller Katarina 

Höök, ekonomicontroller Christina Carleson. 

 

Personalföreträdare 

§§ 1-20: Carina Lemon-Allstrin, LO (Kommunal). 

 

 

Utses att justera Lars Bäck (V) och Lars Jilmstad (M)  

 

Dag för justering 25 september 2015 
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Ordförande  Vice ordförande 

 

 

Antal paragrafer: 22 varav paragraf nummer 21-22 under sluten del av sammanträdet. 

Antal blad: 44 varav blad nummer 43-44 under sluten del av sammanträdet. 
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§ 1 

Anmälan av inlämnade medborgarförslag 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om att 

sätta upp öppna graffitiväggar intill återvinningsstationen i Tallkrogen/Enskede. 

2. Stadsdelsnämnden uppdrar åt förvaltningen att bereda ett medborgarförslag om att 

rusta upp och återinviga Farstanäsets elljusspår. 

 

Ärendet 

Följande medborgarförslag har lämnats in till stadsdelsnämnden, vilket förvaltningen 

hade redovisat till nämnden i en sammanställning daterad 2015-09-07. 

 

1. Sätt upp öppna graffitiväggar intill återvinningsstationen i Tallkrogen/Enskede 

Dnr 1.2.4-520/2015 

 

2. Rusta upp och återinvig Farstanäsets elljusspår 

Dnr 1.2.4-549/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) föreslog att nämnden skulle uppdra åt förvaltningen att bereda 

de inlämnade medborgarförslagen.  

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt ordförandens förslag. 

 

Kjell Backman m fl (S), Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars Bäck (V) anmälde 

ett särskilt uttalande till beslut och medborgarförslag nummer 1 ovan. 

 

Särskilt uttalande 

Kjell Backman m fl (S), Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars Bäck (V) 

 

Vi ställer oss positiva till medborgarförslaget och ser fram emot att se förvaltningens 

förslag till beredning av frågan.  

 

Platsen som föreslås i medborgarförslaget är ett bra förslag, även om man idag inte kan 

förutse hur byggnationen av bandyhallen skulle kunna påverka väggen. Vi vill skicka med 

inför processen av ärendet en önskan att förvaltningen tar kontakt med Ungdomsrådet för 

att få deras input och idéer kring en eventuell framtida graffitivägg.  Vi tycker det är 

önskvärt att man också kontaktar Graffitifrämjandet för att kunna ta del av deras expertis 

kring graffitiväggar. 
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§ 2 

Förslag till åtgärder i Fagersjö 

Svar på medborgarförslag 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på ett 

medborgarförslag om åtgärder i Fagersjö. 

2. Medborgarförslaget, förvaltningens tjänsteutlåtande och nämndens beslut överlämnas 

för kännedom till stadens trafikkontor och landstingets trafikförvaltning.    

 

Ärendet 

I ett medborgarförslag framför lokala hyresgästföreningen Sjöfågeln i Fagersjö nio 

åtgärder som de önskar att nämnden ska genomföra. Av förslagen är endast ett fåtal inom 

nämndens ansvarsområde – gångvägar och föreningsmeddelandetavlor samt inrättande av 

ett medborgarkontor. Övriga förslag berör främst stadens trafikkontor och landstingets 

trafikförvaltning. 

 

Förvaltningen har nyligen bytt ut föreningsmeddelandetavlorna i Fagersjö och 

förberedelserna för en lokal försöksverksamhet med bland annat samhällsservice pågår. 

Förvaltningen planerar däremot inga åtgärder på parkvägar vid Ejdervägen och 

Gräsandsvägen.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-08-31. 

Dnr 1.2.4-354/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 3 

Hur förebygger vi extremism i Farsta?  

Svar på skrivelse från M och FP 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på en skrivelse 

från Moderaterna och Folkpartiet om hur vi förebygger extremism i Farsta. 

 

Ärendet 

I en skrivelse till stadsdelsnämnden har Moderaterna och Folkpartiet frågat hur vi 

förebygger extremism i Farsta. Stadens strategi för våldsbejakande extremism har enligt 

partierna goda ambitioner men det borde kunna göras mera när det gäller stöd till 

anhöriga och utbildningsinsatser.  

 

Förvaltningen ombeds svara på ett antal frågor om hur man arbetar vid kontakt med 

våldsbejakande extremism. Förvaltningen svarar bland annat att anställda ska kontakta sin 

chef när de i verksamheterna stöter på personer med extrema åsikter, och att kontroller 

görs för att förhindra att bland annat extremistiska organisationer beviljas bidrag eller får 

hyra stadens lokaler.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-02. 

Dnr 1.6-377/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 4 

Upphandling av nattpatrull inom den kommunala hemtjänsten 

Återremiss från stadsdelsnämnden den 11 juni 2015 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner förvaltningens redovisning av nämndens uppdrag den 

11 juni 2015 avseende övertalighet i samband med avvecklingen av Farsta vård- och 

omsorgs-boende och kommande förändringar vid Edö, kostnadskalkyler för att 

bedriva nattpatrull i hemtjänsten i egen regi samt Skarpnäcks stadsdelsnämnds 

eventuella intresse att köpa nattpatrull-tjänsten hos Farsta stadsdelsnämnd. 

2. Stadsdelsnämnden beslutar att nattpatrull inom den kommunala hemtjänsten åter ska 

upphandlas. 

3. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att genomföra upphandlingen, fatta 

upphandlingsadministrativa beslut och tilldelningsbeslut, hantera eventuell 

överprövning och teckna avtal med leverantör. 

4. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att vid behov besluta om 

a) partsbyte, det vill säga att parts rättigheter och skyldigheter överlåts på annan 

utförare 

b) förlängning, uppsägning och mindre justeringar av avtal. 

5. Nämnden anför därutöver följande. 

 

Vid genomförande av upphandlingen ska i möjligaste mån avtalstider korrespondera mot 

Skarpnäcks stadsdelsnämnds och/eller Enskede Årsta Vantörs stadsdelsnämnds avtalstider 

för samma tjänst, för att vid avtalsslut möjliggöra ett samarbete med utförandet av 

nattpatrulltjänster med Skarpnäcks stadsdelsnämnd och/eller Enskede Årsta Vantörs 

stadsdelsnämnd.  

  

Farsta kommunala hemtjänst är en viktig aktör inom hemtjänstsektorn. Vi anser att det är 

viktigt att det finns ett kommunalt alternativt till de privata hemtjänstutförare som verkar 

inom stadsdelen. Därför är det viktigt att vi värnar om vår egen hemtjänst och hela tiden 

ser till att vi utvecklar verksamheten.  

  

Därför uppmanar vi förvaltningen att ha en helhetssyn på hemtjänsten och arbeta för en 

sammanhållen kommunal hemtjänst för att ständigt få ut det bästa av verksamheten sett 

till kundens behov och de förutsättningar och krav som gäller. Vi vill att 

förvaltningsledningen tillsammans med chefer och personal inom den ordinarie 

verksamheten arbetar innovativt för att finna nya sätt att arbeta med hemtjänsten. Stöd för 

detta nya arbetssätt kan hämtas ur den nya innovationsstrategin. Innovation börjar i 

kreativiteten och initiativförmågan hos den enskilda människan. Innovationsstrategin tar 

sin utgångspunkt i människor som kan och vill skapa förbättring, var och en för sig eller 

tillsammans. Att tänka nytt för att göra nytta. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens avtal med Omsorgshuset i Stockholm AB om nattpatrull inom den 

kommunala hemtjänsten löper ut den 31 maj 2016 och kan inte förlängas. Eftersom 
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insatsen är begränsad och de fasta kostnaderna är höga skulle det innebära orimligt höga 

kostnader att bedriva verksamheten i egen regi. Förvaltningen föreslog därför vid 

nämndens sammanträde den 11 juni i år att tjänsten åter skulle upphandlas. 

 

Nämnden beslutade istället att återremittera ärendet med uppdrag till förvaltningen att 

redovisa övertalighet i samband med avvecklingen av Farsta vård- och omsorgsboende 

och kommande förändringar vid Edö, kostnadskalkyler för att bedriva nattpatrull i egen 

regi och Skarpnäcks stadsdelsnämnds eventuella intresse att köpa tjänsten hos Farsta 

stadsdelsnämnd. 

 

Förvaltningen redovisar att avvecklingen av Farsta vård- och omsorgsboende inte har 

resulterat i någon övertalighet och att det är svårt att redan nu uttala sig om eventuell 

övertalighet vid Edö. Att bedriva nattpatrull i egen regi skulle årligen skapa ett underskott 

om drygt tre miljoner kronor. Skarpnäck har upphandlat tjänsten och är därför inte 

intresserade av att köpa den av Farsta. 

 

Förvaltningen föreslår att nämnden godkänner förvaltningens redovisning och beslutar att 

åter upphandla tjänsten. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-02. 

Dnr 2.2.2-305/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag 

– se BESLUT ovan. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 
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I januari detta år proklamerade stadsdelens rödgröna styre att ”konkurrensutsättning ska 

upphöra”. 

 

Därför är det med lika delar förvåning och belåtenhet vi kan konstatera att detta ”löfte” 

har svikits. Ställda mot de ekonomiska realiteterna har de rödgröna tvingats inse att 

upphandling – och därmed konkurrensutsättning – är bra och innebär en förnuftig 

hushållning med skattepengarna. 

 

Vi välkomnar denna klarsynthet även om den är tillkommen under den galge som 

stadsdelens skenande underskott utgör. Vi konstaterar också att uttalanden från den 

rödgröna majoriteten i samband med några tidigare upphandlingsärenden om att 

”upphandlingar kostar mer än vad de kan leda till för besparingar” nu också av allt att 

döma inte heller gäller. 
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§ 5 

Upphandling av matlådor inom den kommunala hemtjänsten 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden beslutar att matlådor inom den kommunala hemtjänsten åter ska 

upphandlas. 

2. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att genomföra upphandlingen, fatta 

upphandlingsadministrativa beslut och tilldelningsbeslut, hantera eventuell 

överprövning och teckna avtal med leverantör. 

3. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att vid behov besluta om 

a) partsbyte, det vill säga att parts rättigheter och skyldigheter överlåts på annan 

utförare 

b) förlängning, uppsägning och mindre justeringar av avtal. 

4. Nämnden anför därutöver följande. 

 

I upphandlingen ska avtalstiden regleras så att möjlighet finns för nämnden att återta 

produktion och distribution av kost i egen regi från år 2019 om ett kommunalt 

tillagningskök har leveranskapacitet eller byggs på Edö äldreboende. 

 

Stadsdelsnämnden välkomnar den nya innovationsstrategin som ska främja nya sätt att 

arbeta på och hitta nya lösningar på hur verksamheter kan bedrivas. Vi uppdrar därför åt 

förvaltningen att arbeta för att säkra en sammanhållen kommunal hemtjänst med hög 

personalkontinuitet och goda arbetsvillkor. För att öka personalkontinuiteten bör antalet 

underentreprenader inom hemtjänsten i kommunal regi minska så att verksamheten kan 

bedrivas i egen regi på ett både kostnadseffektivt, kvalitetssäkert och nytänkande sätt för 

både berörda invånare och medarbetare. Dessa olika scenarion presenteras i god tid innan 

det avtal som nu handlas upp löper ut. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämnden har sedan den 1 maj 2014 haft en överenskommelse med Enskede-

Årsta-Vantörs stadsdelsnämnd om leverans av matlådor till den kommunala hemtjänsten. 

Då Enskede-Årsta-Vantör nu återtar verksamheter inom äldreomsorg i egen regi kan de 

inte leverera från och med oktober i år. 

 

Förvaltningen föreslår därför att nämnden beslutar att tjänsten åter ska upphandlas och 

uppdrar åt stadsdelsdirektören att genomföra upphandlingen. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-08-26. 

Dnr 2.2.2-536/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag 

– se BESLUT ovan. 
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Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

I januari detta år proklamerade stadsdelens rödgröna styre att ”konkurrensutsättning ska 

upphöra”. 

 

Därför är det med lika delar förvåning och belåtenhet vi kan konstatera att detta ”löfte” 

har svikits. Ställda mot de ekonomiska realiteterna har de rödgröna tvingats inse att 

upphandling – och därmed konkurrensutsättning – är bra och innebär en förnuftig 

hushållning med skattepengarna. 

 

Vi välkomnar denna klarsynthet även om den är tillkommen under den galge som 

stadsdelens skenande underskott utgör. Vi konstaterar också att uttalanden från den 

rödgröna majoriteten i samband med några tidigare upphandlingsärenden om att 

”upphandlingar kostar mer än vad de kan leda till för besparingar” nu också av allt att 

döma inte heller gäller. 

 

  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

24 SEPTEMBER 2015 

BLAD 10 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

§ 6 

Upphandling av produktion och distribution av kost inom vård- och 

omsorgsboende 

 

BESLUT 

1. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att genomföra upphandling av produktion 

och distribution av kost inom vård- och omsorgsboende i Farsta, fatta 

upphandlingsadministrativa beslut och tilldelningsbeslut, hantera eventuell 

överprövning och teckna avtal med leverantör. 

2. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att vid behov besluta om 

a) partsbyte, det vill säga att parts rättigheter och skyldigheter överlåts på annan 

utförare 

b) förlängning, uppsägning och mindre justeringar av avtal. 

3. Nämnden anför därutöver följande. 

 

I upphandlingen ska avtalstiden regleras så att möjlighet finns för nämnden att återta 

produktion och distribution av kost i egen regi från år 2019 om ett kommunalt 

tillagningskök har leveranskapacitet eller byggs på Edö äldreboende. 

 

Stadsdelsnämnden välkomnar den nya innovationsstrategin som ska främja nya sätt att arbeta 

på och hitta nya lösningar på hur verksamheter kan bedrivas. Vi uppdrar därför åt 

förvaltningen att arbeta för att säkra en sammanhållen kommunal tillagning av kost med god 

kvalitet, hög personalkontinuitet och goda arbetsvillkor. För att öka flexibiliteten och 

möjligheten att snabbt kunna möta de olika kostbehoven behöver antalet underentreprenader 

när det gäller matleveranser i kommunal regi minska så att verksamheten kan bedrivas i egen 

regi på ett både kostnadseffektivt, kvalitetssäkert och nytänkande sätt för både berörda 

invånare och medarbetare Dessa olika scenarion presenteras i god tid innan det avtal som nu 

handlas upp löper ut. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens avtal med Sodexo om produktion och distribution av kost till de 

kommunalt drivna vård- och omsorgsboendena löper ut den 30 april 2016 och kan då inte 

förlängas. Då tillagningskök saknas på boendena föreslår förvaltningen att nämnden 

uppdrar åt förvaltningen att genomföra en upphandling av produktion och distribution av 

kost inom vård- och omsorgsboende. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-01. 

Dnr 2.2.2-561/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag 

– se BESLUT ovan. 
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Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

I januari detta år proklamerade stadsdelens rödgröna styre att ”konkurrensutsättning ska 

upphöra”. 

 

Därför är det med lika delar förvåning och belåtenhet vi kan konstatera att detta ”löfte” 

har svikits. Ställda mot de ekonomiska realiteterna har de rödgröna tvingats inse att 

upphandling – och därmed konkurrensutsättning – är bra och innebär en förnuftig 

hushållning med skattepengarna. 

 

Vi välkomnar denna klarsynthet även om den är tillkommen under den galge som 

stadsdelens skenande underskott utgör. Vi konstaterar också att uttalanden från den 

rödgröna majoriteten i samband med några tidigare upphandlingsärenden om att 

”upphandlingar kostar mer än vad de kan leda till för besparingar” nu också av allt att 

döma inte heller gäller. 
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§ 7 

Upphandling av produktion och distribution av kost inom förskola 

 

BESLUT 

1. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att genomföra upphandling av produktion 

och distribution av kost inom förskola i Farsta, fatta upphandlingsadministrativa 

beslut och tilldelningsbeslut, hantera eventuell överprövning och teckna avtal med 

leverantör. 

2. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att vid behov besluta om 

a) partsbyte, det vill säga att parts rättigheter och skyldigheter överlåts på annan 

utförare 

b) förlängning, uppsägning och mindre justeringar av avtal. 

3. Nämnden anför därutöver följande. 

 

I upphandlingen ska avtalstiden regleras så att möjlighet finns för nämnden att återta 

produktion och distribution av kost i egen regi från år 2019 om ett kommunalt 

tillagningskök har leveranskapacitet eller byggs på Edö äldreboende. 

 

Stadsdelsnämnden välkomnar den nya innovationsstrategin som ska främja nya sätt att 

arbeta på och hitta nya lösningar på hur verksamheter kan bedrivas. Vi uppdrar därför åt 

förvaltningen att arbeta för att säkra en sammanhållen kommunal tillagning av kost med 

god kvalitet, hög personalkontinuitet och goda arbetsvillkor. För att öka flexibiliteten och 

möjligheten att snabbt kunna möta de olika kostbehoven behöver antalet 

underentreprenader när det gäller matleveranser i kommunal regi minska så att 

verksamheten kan bedrivas i egen regi på ett både kostnadseffektivt, kvalitetssäkert och 

nytänkande sätt för både berörda invånare och medarbetare Dessa olika scenarion 

presenteras i god tid innan det avtal som nu handlas upp löper ut. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens avtal med Sodexo om produktion och distribution av kost till de 

kommunalt drivna förskolorna löper ut den 30 april 2016 och kan då inte förlängas. Då 

tillagningskök saknas på flera förskolor föreslår förvaltningen att nämnden uppdrar åt 

förvaltningen att genomföra en upphandling av produktion och distribution av kost inom 

förskola. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-01. 

Dnr 2.2.2-560/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett eget förslag 

– se BESLUT ovan. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 
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Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

I januari detta år proklamerade stadsdelens rödgröna styre att ”konkurrensutsättning ska 

upphöra”. 

 

Därför är det med lika delar förvåning och belåtenhet vi kan konstatera att detta ”löfte” 

har svikits. Ställda mot de ekonomiska realiteterna har de rödgröna tvingats inse att 

upphandling – och därmed konkurrensutsättning – är bra och innebär en förnuftig 

hushållning med skattepengarna. 

 

Vi välkomnar denna klarsynthet även om den är tillkommen under den galge som 

stadsdelens skenande underskott utgör. Vi konstaterar också att uttalanden från den 

rödgröna majoriteten i samband med några tidigare upphandlingsärenden om att 

”upphandlingar kostar mer än vad de kan leda till för besparingar” nu också av allt att 

döma inte heller gäller. 
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§ 8 

Upphandling av inköp och distribution av dagligvaror inom hemtjänsten 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden ger förvaltningen i uppdrag att genomföra upphandling av 

ramavtal om inköp och distribution av dagligvaror inom hemtjänsten. 

2. Nämnden uppdrar åt stadsdelsdirektören att fatta erforderliga beslut i alla frågor 

avseende upphandlingen, innefattande beslut om förfrågningsunderlag och 

tilldelningsbeslut, samt att hantera eventuell överprövning och underteckna ramavtal. 

3. Nämnden uppdrar åt direktören att vid behov 

a) besluta om och teckna avtal om partsbyte (att parts rättigheter och skyldigheter 

överlåts på annan utförare) 

b) besluta om förlängning, uppsägning samt mindre justeringar av avtal. 

 

Ärendet 

Stadsdelsnämndens avtal om inköp och distribution av dagligvaror inom hemtjänsten 

löper ut den 29 februari 2016 och kan inte förlängas ytterligare. En upphandling bör 

därför ske under hösten i enlighet med nämndens plan för upphandling för innevarande år. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-09. 

Dnr 2.2.2-584/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

I januari detta år proklamerade stadsdelens rödgröna styre att ”konkurrensutsättning ska 

upphöra”. 

 

Därför är det med lika delar förvåning och belåtenhet vi kan konstatera att detta ”löfte” 

har svikits. Ställda mot de ekonomiska realiteterna har de rödgröna tvingats inse att 

upphandling – och därmed konkurrensutsättning – är bra och innebär en förnuftig 

hushållning med skattepengarna. 

 

Vi välkomnar denna klarsynthet även om den är tillkommen under den galge som 

stadsdelens skenande underskott utgör. Vi konstaterar också att uttalanden från den 

rödgröna majoriteten i samband med några tidigare upphandlingsärenden om att 
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”upphandlingar kostar mer än vad de kan leda till för besparingar” nu också av allt att 

döma inte heller gäller. 
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§ 9 

Leasing av specialfordon till Arbetsforum 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden godkänner fortsatt leasing av specialfordon till förvaltningens 

Arbetsforum som innebär undantag från stadens miljöbilsdefinition. 

 

Ärendet 

Stockholms stad bedriver ett miljöbilsarbete med målet att samtliga bilar ska vara 

miljöbilar, med undantag för utrycknings- och specialfordon. Kommunfullmäktige har 

definierat specialfordon och bestämt att stadens nämnder själva får pröva inköp och 

leasing av dem.  

 

Förvaltningens arbetsträningsverksamhet Arbetsforum leasar idag en lastbil och utför 

många serviceuppdrag, exempelvis flyttar till och från försöks- och träningslägenheter 

och grovsophämtning på förskolor och äldreboenden. Leasingavtalet löper ut i januari 

2016 och enligt miljöförvaltningen finns för närvarande ingen liknande lastbil som 

miljöbil. Förvaltningen föreslår därför att nämnden nyttjar sin möjlighet att besluta om 

undantag från stadens miljöbilsdefinition så att Arbetsforum kan leasa en lastbil.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-01. 

Dnr 2.2.1-555/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 10 

Ny ledamot och ny ordförande i stadsdelsnämndens demokratiråd 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden utser ersättaren John Pelle Pettersson (S) som ny ledamot i 

nämndens demokratiråd istället för Eva Gustafson, som har lämnat sitt uppdrag som 

ledamot i stadsdelsnämnden. 

2. Nämnden utser ledamoten Martin Westin (MP) som ny ordförande i demokratirådet 

istället för Eva Gustafson (S). 

 

Ärendet 

Eva Gutafson (S) har genom beslut i kommunfullmäktige den 7 september lämnat sitt 

uppdrag som ledamot i Farsta stadsdels-nämnd. Eva Gustafson var Socialdemokraternas 

representant i nämndens demokratiråd och dessutom rådets ordförande.  

 

Majoritetspartierna föreslår att nämnden utser ersättaren John Pelle Pettersson (S) som ny 

ledamot i demokratirådet och ledamoten Martin Westin (MP) som ny ordförande i rådet.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-22. 

Dnr 1.1-604/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla majoritetspartiernas förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt majoritetspartiernas förslag. 
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§ 11 

Tertialrapport 2 2015 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden godkänner tertialrapport 2 för 2015. 

2. Nämnden godkänner omslutningsförändring om 38,8 mnkr. 

3. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om stimulansbidrag för utbyggnad av 

förskola om 1,6 mnkr. 

4. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om medel för avveckling och omställning 

av verksamhet inom äldreomsorg om 12,5 mnkr. 

5. Nämnden hemställer hos kommunstyrelsen om budgetjustering för ökade 

kapitalkostnader om 0,5 mnkr. 

6. Omedelbar justering. 

7. Nämnden anför därutöver följande. 

 

Nämnden uttalar att stadsdelsförvaltningens medarbetare på alla nivåer och inom alla 

verksamheter på ett mycket förtjänstfullt och professionellt sätt arbetat för att erbjuda och 

möta våra invånares behov av välfärdstjänster under hela den period som tertialrapporten 

omfattar. 

 

Nämnden kan samtidigt konstatera att det mot bakgrund av den reella socioekonomiska 

situationen och de faktiska ohälsotalen för en del av vår befolkning är mycket svårt att 

klara de behov som finns inom de givna budgetramarna som bland annat bygger på de 

fördelningsnycklar som för närvarande ses över. En annan beräkningsgrund är som bekant 

den inköpta statistiken samt prognoserna som inte ger en fullständig bild av invånarnas 

behov. 

 

Vi har tidigare noterat att ingångsvärdena i Swecos prognoser förefaller vara tidigare års 

beviljade äldreomsorgsinsatser, vilket inte är detsamma som behovet utan mer återspeglar 

hur mycket äldreomsorg som förvaltningen kunnat erbjuda invånarna utifrån tidigare 

givna budgetförutsättningar. 

 

Nämnden har också påpekat att det nya ersättningssystemet som infördes under 

föregående mandatperiod missgynnar den hemtjänst som bedrivs i egen regi samt att de 

nuvarande fördelningsnycklarna inte tar hänsyn till att Farsta stadsdelsområde generellt 

har högre ohälsotal än staden i genomsnitt och detta skapar naturligtvis i slutändan en 

tyngre situation även när det gäller behovet av äldreomsorg. Detta framgår också av 

rapporten ”Skillnadernas Stockholm” som kommissionen för ett socialt hållbart 

Stockholm presenterade i juni 2015.   

  

Nämnden vet även att merparten av våra verksamheter har en stor kostnadsmassa som i 

praktiken är opåverkbar då den till största delen utgörs av interna och externa avtal, såsom 

exempelvis lokalkontrakt för verksamhetslokaler, IT-kostnader, externa upphandlingar 

inom stadsmiljö och äldreomsorg m.m. samt löner för den egna personalen som krävs för 

att bedriva stadsdelens verksamheter o s v.  



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

24 SEPTEMBER 2015 

BLAD 19 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

 

Det enda alternativ som återstår är att under årets tre sista månader genomföra kraftiga 

besparingar genom oerhört restriktiva biståndsbedömningar inom individ- och 

familjeomsorg, äldreomsorg samt ekonomiskt bistånd. Detta skulle betyda att många barn, 

ungdomar och vuxna som behöver insatser via individ- och familjeomsorgen inte skulle 

kunna få det i tillräcklig omfattning, ej heller äldre invånares omsorgsbehov skulle fullt ut 

kunna tillgodoses. Likaså blir det svårt att möta de behov som finns bland de arbetslösa, 

ensamstående föräldrar, utförsäkrade och låginkomsttagare som alltjämt utgör den stora 

majoriteten av de som söker ekonomiskt bistånd.  

 

Sammanfattningsvis skulle detta betyda att vi fullt ut på dessa områden inte skulle kunna 

erbjuda de välfärdstjänster som våra invånare behöver. Likaså skulle det innebära en 

pressad arbetssituation för flera bland våra medarbetare och kunna leda till stigande 

sjuktal och ett ökat intresse för att söka andra tjänster. Därmed  är detta alternativ inte 

politiskt eller moraliskt möjligt för oss. 

 

Ärendet 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-11. 

Dnr 1.2.1-399/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl 

(MP) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett 

eget förslag – se BESLUT ovan. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla 

förvaltningens förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) anmälde ett särskilt uttalande. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Reservation och ersättaryttrande  

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Särskilt uttalande och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

Vi hänvisar till våra budgetförslag i Kommunfullmäktige och till våra invändningar när 

Farsta stadsdelsnämnd behandlade verksamhetsplan för 2015, flerårsbudget 2016-2018 
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samt tertialrapport 1.   

 

Vi anser att majoritetens slöseri med skattepengar är onödigt och kontraproduktivt. 

 

Trots den rödgrönrosa majoritetens skattehöjning visar budgeten i den andra 

tertialrapporten ett stort underskott inom äldreomsorgen på över 20 miljoner. Detta är ett 

anmärkningsvärt svek mot de äldre och mot väljarna som före valet fick höra ständiga 

försäkringar från de rödgrönas sida om att ett maktskifte skulle leda till en radikalt 

förbättrad situation för äldreomsorgen. Samtidigt går stadsdelens kommunala hemtjänst 

med drygt 100 anställda back på varje debiterad timma. Kostnaderna för försörjningsstöd 

skenar. Prognosen är ett underskott på 3 miljoner. Sammantaget beräknas ett underskott 

på drygt 26 miljoner för stadsdelen efter de rödgrönas första år vid makten.  

 

Det är i sanning ett beklämmande facit! Det är oroväckande att Stockholmarnas pengar 

slösas bort samtidigt som den grundläggande servicen för de boende i Farsta riskerar att 

försämras.  

 

Stadsdelen behöver primärt fortsätta sitt arbete med ökad kvalitet i förskolor, 

äldreboenden och social omsorg. Vi vill också påskynda arbetet med ökad trygghet och 

säkerhet i vår stadsdel. 

 

Tertialrapport 2 illustrerar tydligt att det inte går att lägga pengar på allt och enbart ägna 

sig åt lappande och lagande. Den rödgrönrosa majoriteten har ingen ordentlig uppfattning 

om vad de vill åstadkomma. De har ingen idé om vad som är uppgiften på lång sikt. De 

som får betala för den rödgrönrosa majoritetens tomhänthet och förvirring är 

medborgarna. Risken för ytterligare skattehöjningar är påtaglig.   

 

Sedan den rödgrönrosa majoriteten tillträdde i fjol har vi kunnat se hur de med iver 

bekämpar kvalitet och framgångsrika verksamheter i välfärden. Vi anser med bestämdhet 

att verksamheteters kvalitet samt Farstabornas rätt till valfrihet, mångfald och kvalitet 

skall prioriteras framför ideologiska dogmer. Principen att medborgarna ska ges möjlighet 

att själva välja utförare av tjänster som äldre- och barnomsorg är något att slå vakt om och 

vårda. 

 

Med de rödgrönas häpnadsväckande paroll från verksamhetsplanen om att 

”konkurrensutsättning ska upphöra” har vi anledning att frukta många kostnadschocker 

framöver.  
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§ 12 

Strategi mot våldsbejakande extremism  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av förslag till Strategi mot våldsbejakande extremism.  

2. Omedelbar justering. 

3. Nämnden anför därutöver följande. 

 

I ett läge där extremistiska och våldsbejakande rörelser får ett större inflytande över både 

samhällsdebatten och människors vardag är det viktigt att Stockholms stad har ett 

övergripande program för att hantera utmaningarna gällande demokrati och människors 

säkerhet. Därför välkomnar vi arbetet med ett stadsövergripande program mot 

våldsbejakande extremism. 

 

Utgångspunkten i Socialnämndens remitterade förslag är riktig. Öppenhet, tolerans och 

respekt för demokratins spelregler är en solid värdegrund för stadens arbete. Likaså är det 

förstås nödvändigt att strategin tar sin utgångspunkt i alla människors lika värde. 

 

För att ett program mot våldbejakande extremism ska bli framgångsrikt är det viktigt att 

det klart framgår att staden aldrig kommer att acceptera hot eller våld som politiska 

uttrycksmedel. Staden måste vara tydlig med att den kommer medverka till att den typen 

av aktiviteter lagförs och beivras. Staden ska med alla tillgängliga medel bidra till att 

förebygga rekrytering till dessa rörelser. Stadens arbete ska också syfta till att skapa 

utvägar för människor som vill lämna dessa miljöer. 

 

Vi delar strategins målsättning att det är viktigt att staden finns till också för de som 

drabbas av extremismen i sin vardag. Det handlar såväl om traditionellt stöd till 

brottsoffer, som stöd till anhöriga till dem som valt att gå med i extrema rörelser. Stadens 

arbete måste bygga på tanken att minska konfliktytor och öppna för dialog och samverkan 

mellan medborgare.  

 

Det är också viktigt att programmet fokuserar på de områden där arbetet mot 

våldsbejakande extremism kräver insatser eller samordning i de individuella fallen. 

Stadens stöd till personer i socialt utsatta situationer måste på individnivå alltid ske efter 

likabehandlingsprincipen. Programmet behöver därtill utveckla skrivningarna som 

omfattar genusperspektivet. 

 

Med socialnämndens strategi som grund utvecklas nu perspektiven på olika typer av 

våldsbejakande extremism. Åtgärderna i stadens program måste omfatta bekämpandet av 

såväl högerextremism, de extremistiska autonoma rörelserna samt den våldsbejakande 

islamismen. 
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Strategin bör utvecklas när det gäller ledning och samordning av stadens insatser. Det är 

rimligt att den samordnande funktionen finns nära stadens ledning för att underlätta 

samarbete och informationsflöde mellan stadens alla förvaltningar. 

 

Ärendet 

Kommunfullmäktige kommer under hösten att behandla ett förslag till stadsövergripande 

strategi mot våldsbejakande extremism. Kommunstyrelsen har remitterat socialnämndens 

förslag till Farsta stadsdelsnämnd för yttrande. 

 

Förvaltningen är positiv till att staden arbetar fram en stadsövergripande strategi. På så 

sätt får berörda nämnder och förvaltningar riktlinjer för hur frågan ska hanteras. När 

kommunfullmäktige har beslutat om den stadsövergripande strategin är det viktigt att 

tillämpningsanvisningar utarbetas som beskriver hur stadens olika verksamheter ska 

arbeta för att målen med strategin ska uppnås. Förvaltningen anser att det är viktigt att 

staden avsätter resurser för det fortsatta arbetet mot våldsbejakande extremism.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-08-31. 

Dnr 1.5.1-409/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl 

(MP) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett 

eget förslag – se BESLUT ovan. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla förvaltningens förslag och 

lade därutöver fram ett eget förslag – se reservation nedan. 

 

Vladan Bošković (FP) lade fram ett eget förslag – se reservation nedan. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 

 

Lars Hultkvist (KD) anmälde ett ersättaryttrande. 

 

Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M)  

 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar och hänvisar delvis till förvaltningens tjänsteutlåtande som svar 

på remissen av förslag till Strategi mot våldsbejakande extremism  

2. Nämnden anför därutöver följande. 

 

Stockholms stad måste ha ett stadsövergripande arbete och långsiktig strategi gällande unga 

krigsresande och våldsbejakande extremism. Där är vi överens. Däremot är ett sådant arbete så 

viktigt att det måste hanteras korrekt genom fullständig beredning och beslutas av 
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kommunfullmäktige. Socialnämnden har inget mandat att fatta beslut om en stadsövergripande 

strategi som ligger till grund för andra nämnders uppdrag och där en annan nämnd har en central 

roll. Socialnämnden ska inte heller fatta gällande beslut i en fråga som är framtaget och hanterad av 

vänstermajoriteten i all hast och utan fullständig beredning. Hanteringen är under all kritik i en 

mycket viktig fråga för Stockholms stad.  

 

Mot bakgrund av detta är strategin såsom den har utformats en strategi som vi moderater inte ställer 

oss bakom. Vi förordar därför att hela strategin omarbetas i grunden. 

 

Vi kan aldrig acceptera att människor i Sverige, och i Stockholm, värvas till extrema grupper som 

begår vålds- och terrordåd, oavsett om det är religiösa grupperingar eller våldsbejakande. 

Alliansregeringen tog frågan på stort allvar under sin tid vid makten och inledde ett långsiktigt 

arbete för att stärka Sveriges förmåga att hantera de nya hoten. Alliansregeringen avsatte resurser 

till olika former av avhopparverksamhet från extrema organisationer och utsåg en nationell 

samordnare mot våldsbejakande extremism. Detta var viktiga och nödvändiga steg som nu måste 

följas upp med konkreta handlingar i kommunerna.  

 

Den av vänstermajoriteten presenterade strategin behöver utvecklas och konkretiseras i hur det 

faktiskt ska arbetas. Det saknas också perspektiv från de olika stadsdelarnas erfarenheter och 

utmaningar. Framförallt saknar vi erfarenheten från de verksamheter som under en längre tid har 

arbetat med problematiken.  De har viktiga erfarenheter och kontaktnät som staden vinner på att 

värna istället för att bygga upp ett eget parallellt system.   

 

Stockholms stad måste bemöta frågan om våldsbejakande extremism ur ett helhetsperspektiv, där 

förebyggande och tidiga insatser är avgörande men också stöd och kunskap till näromgivningen. 

När ungdomarna väl har rest utomlands är vi för sent ute.  

 

Det förebyggande arbetet bland ungdomar är på många sätt avgörande. Kunskap om vad som 

lockar ungdomarna att resa eller engagera sig i våldsbejakande grupper är här en maktfaktor. Det är 

genom att bygga upp positiva alternativ till engagemang och ungdomarnas eget förtroende som vi 

kan minska dragningskraften till våldsbejakande miljöer. Här har den frivilliga sektorn, 

civilsamhället och ungdomarnas närmiljöer en viktig roll. Det uppsökande arbetet är i det 

sammanhanget synnerligen viktigt. Genom ett relationsskapande fältarbete med representativa 

förebilder i riskmiljöer som har god lokal kännedom identifierar vi unga ledare som övriga 

vuxensamhället ofta gett upp på eller missat. Det är samtidigt viktigt att vi inte stigmatiserar 

utmaningarna till en specifik grupp eller område, vilket kan stärka dragningskraften bland 

ungdomarna än mer utan att arbetet rikta sig mot alla unga i riskmiljöer. 

  

Vi moderater vill därför trycka än mer på insatser som ökar kunskapen och förståelsen omkring 

frågan bland alla vuxna som kan möta ungdomarna i sin vardag. Det är viktigt att se till bredden av 

problematiken - det är inte alltid ungdomar som av olika skäl utmärker sig som är de mest 

riskutsatta. Det är därför lika viktigt att verka för ökad kunskap och förståelse bland stadens 

medarbetare som de vuxna som under fritiden möter ungdomar som kan riskera att rekryteras. 

Genom att öka deras kunskap och insikter kring unga som befinner sig i våldsbejakande miljöer 
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ökar vi möjligheten att bryta en negativ tankespiral bland unga och motverka att fler rekryteras. Här 

är ungdomarnas fritid och närmiljö av största vikt.   

 

För de ungdomar som av olika skäl har rekryterats eller hamnat i våldsbejakande och/eller extrema 

miljöer måste Stockholms stad ha ett tydligt och effektivt arbete för att motivera och snabbt kunna 

hjälpa ungdomarna till att lämna dessa. Detta arbete måste bygga på individuella planer och vara 

långsiktiga. Det är bara genom snabbt agerande som vi kan fånga upp och hjälpa ungdomarna 

innan det blir för sent. Lika väl är det viktigt att ge tydligt och konkret stöd till familj och 

omgivning som visar oro för en ungdom. Det måste finnas tydliga och tillgängliga kanaler dit man 

kan vända sig för stöd och råd.  

 

Majoriteten av Stockholms stads arbete för att motverka alla former av våldsbejakande extremism 

är ökad kunskap och förståelse för olika kulturer, religioner och bakgrunder. Det är inte alltid en 

rent religiös fråga eller att ställa det ena mot det andra. För att kunna arbeta förebyggande och 

minska konfliker är kunskap ett av de starkaste verktygen att tillgå. Genom att stärka ungdomars 

insikt och förståelse kan vi minska risken att ungdomar rekryteras till konfliktområden där olika 

åsikter ställs mot varandra.   

 

För de unga som har rest iväg och återkommit till Sverige måste först och främst den svenska 

rättsstaten agera i kombination med rätt stöd utifrån individens behov.  Vilka åtgärder som krävs 

beror på hur situationen ser ut kring varje person. Däremot ställer vi oss inte bakom att som 

vänstermajoriteten föreslår ge dem belöning i form av förtur och privilegier inom bostads- och 

arbetsmarknaden eller andra insatser - det är inte en lösning på de utmaningar vi ser eller att 

förebygga att fler unga rekryteras. Snarare är det att ge dem ytterligare en motivering till att 

krigsresande lönar sig  

 

Stockholm bör därför ta lärdom av andra länders erfarenhet och arbete, så som hur Danmark och 

Englandarbetar mot radikalisering och extremism. Skillnaden mot Stockholm stads arbete är tyvärr 

tydlig. I andra städer så som Köpenhamn har en oberoende expertgrupp arbetat fram konkreta 

åtgärder för att motverka radikalisering. I expertgruppen, ingår polis, förvaltningsdirektörer, 

socialchefer, psykologer och forskare. 

 

Moderaterna vill att Stockholm snarast knyter an in experter, myndigheter och civila organisationer 

i arbetet för att motverka radikalisering och politisk och religiös extremism. Stadens arbete måste 

bygga på den grundläggande förutsättningen att samarbete, informations- och kunskapsutbyte 

mellan de myndigheter som på olika vis har ett ansvar i frågan delas mellan berörda parter. Det 

handlar om socialtjänsten, polisen, kriminalvården, den vanliga vården och psykvården samt 

skolan. Alla insatser har värdefulla kunskaper och insikter om hur det går att förhindra 

radikalisering, men de måste ges möjlighet att samarbeta med varandra för att arbetet ska lyckas. 

 

Det är även viktigt att personal inom vården, skolan och socialtjänsten utbildas i att kunna upptäcka 

tecken på radikalisering. Slutligen vill vi även att det civila samhället och trossamfund delar med 

sig av sina kunskaper och sin kompetens på området. Frivilligverksamheter som Fryshuset har lång 

erfarenhet och kompetens inom frågor som berör krigsresande och våldsbejakande extremism. Det 

är genom att ingå ett partnerskap med verksamheter så som Fryshuset, samt liknande aktörer, som 
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Stockholms stad ges bästa möjliga utgångsläge att möta den allt mer allvarliga situation vi ser i 

Stockholms stad och i Sverige. Myndighetsutövning är inte en ensam lösning utan en samverkan 

mellan olika aktörer och insatser i vårt samhälle är avgörande. För många ungdomar som är i 

riskzonen att rekryteras eller vill lämna våldsbejakande grupper kan aktörer som inte regleras av 

myndighetsregler ha en annan förtroendeställning, vilket kan underlätta möjligheterna att nå och 

hjälpa ungdomarna.  Exempelvis är det viktigt att stödja frivilligorganisationers 

avhopparverksamhet och församlingarnas förebyggande arbete. Det är även ute i de enskilda 

församlingarna de först ser tendenser till eventuell radikalisering. 

 

Reservation  

Vladan Bošković (FP) 

 

Stadsdelsnämnden anför följande som svar på remissen. 

 

Att arbeta mot våldsamma och extrema idéer och grupperingar är ständigt en central 

uppgift för en demokratisk rättsstat. I dagsläget ter sig den uppgiften än mer angelägen, i 

ljuset av att många unga stockholmare lockas av den så kallade Islamiska statens 

terrorläror. Även om våldsbenägen politisk och religiös extremism inte är någon ny 

företeelse gör omfattningen av problemet att det finns ett stort behov av samordning 

mellan olika delar av staden. 

 

Den remiss som nu har kommit på nämndens bord är märklig. Det finns inget 

färdigarbetat förslag att ta ställning till. Istället finns det två dokument, en inriktning från 

finansroteln och en strategi från socialnämnden, som på avgörande punkter motsäger 

varandra. Enligt finansroteln är det dokument som socialnämnden antog i våras en 

”delstrategi” som reglerar socialtjänstens arbete. Det är inte ett intryck man får när man 

läser själva strategin. Punkt 3 i strategin handlar t.ex. om hur ansvarsfördelningen ska se 

ut mellan stadsledningskontoret och socialförvaltningen, dvs. den försöker reglera sådant 

som ligger utanför socialtjänsten. 

 

Det är tydligt att finansrotelns inriktningsdokument är ett senkommet försök att rätta till 

de många brister som socialnämndens strategi är behäftad med. I finansrotelns 

inriktningsdokument återfinner man till exempel ett stärkt brottsofferperspektiv och ett 

tydligare fokus på att personer i extrema miljöer ska få hjälp att hoppa av. Det står nu 

också att staden ”inte ska vidta åtgärder som kan uppfattas premiera eller belöna brottsliga 

handlingar”. Vi välkomnar detta, även om det är anmärkningsvärt att något så självklart 

ska behöva sägas. 

 

Det står dock vidare att socialnämndens strategi har identifierat ”en rad åtgärder” som 

riktar sig till personer som har stridit utomlands. Med tanke på att vissa av dessa åtgärder, 

såsom hjälp med bostad och försörjning, är ytterst kontroversiella är det olyckligt att inte 

finansroteln tydligare fastslår exakt vad det är man menar. Det är dock bra att man har 

förtydligat att åtgärderna ska rikta sig till personer som vill lämna den extrema miljön. Att 

det finns en motivation hos individen att förändra sitt liv är en förutsättning för att det 

offentliga ska kunna sätta in insatser. 



 
 

FARSTA STADSDELSNÄMND 
 

 

 

SAMMANTRÄDESPROTOKOLL 

24 SEPTEMBER 2015 

BLAD 26 

 

 
 

 

 

Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

Man kan notera att den ursprungliga strategin anger att bostadsbolagen är viktiga 

samarbetspartners, men varken bostadsbolagen eller Bostadsförmedlingen är 

remissinstans. Kanske innebär det att man kommer att förbigå bostadsfrågan med tysthet i 

det som följer. 

 

Mellan raderna är remissen alltså ett ganska stort underkännande av den text som 

socialnämnden antog. Det visar att Folkpartiet haft rätt i vår kritik. 

 

I det fortsatta arbetet kan staden med fördel anamma många av de rekommendationer som 

presenterats av Köpenhamns expertgrupp mot radikalisering, vars rapport är ojämförligt 

mycket mer genomarbetad och vetenskapligt underbyggd än socialnämndens strategi. 

Bland expertgruppens förslag märks: 

 

* Att ge ett tydligt mandat till stadens medarbetare att gripa in tidigt vid tecken på att en 

ungdom är på väg att radikaliseras för att erbjuda stöd och kontakt med personer utanför 

riskmiljön. 

 

* En särskild samordningsenhet med företrädare för myndigheter och andra aktörer 

inrättas som följer upp och sätter in insatser för personer i riskzonen för radikalisering. 

 

* Vikten av samarbete mellan kommunen och rättsväsendet vid övergång från 

kriminalvården. 

 

* Att skolan lär ut ett kritiskt förhållningssätt till information och budskap via sociala 

medier. 

 

* Att föräldrar till ungdomar som hotas av radikalisering får stöd i sitt föräldraskap, till 

exempel genom nätverk och coacher. 

 

* Att särskilda insatser görs med sikte på yngre barn som umgås med äldre ungdomar som 

är inblandade i extremistiska eller kriminella miljöer. 

 

* Att särskilt stöd ges till flyktingfamiljer som utsatts för våld eller trauma, eftersom vissa 

radikaliserade ungdomar är uppväxta i sådana familjer. 

 

* Att skolan arbetar långsiktigt med att förmedla medborgarskapets och demokratins 

värderingar. 

 

* Att utveckla metoder för att mäta effekten av insatser och utbyta erfarenheter med andra 

berörda kommuner. 

 

Dokumentet talar om samarbete med bostadsbolagen, men inte för att erbjuda boende åt 

hemvändande krigare, utan för att ge personal och boende kunskap om hur man kan 

ingripa om det finns oro för radikalisering.  
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Det är vår förhoppning att det vidare arbetet kommer att leda till en genomarbetad och 

relevant strategi som kan tjäna som vägledning för de många aktörer inom staden som har 

att hantera denna svåra och extremt viktiga uppgift. 

 

Ersättaryttrande 

Lars Hultkvist (KD) 

 

Finansborgarrådet Karin Wanngård (S) lovade i samband med kommunfullmäktiges 

sammanträde den 26 maj att strategin mot våldsbejakande extremism ska ses över och att 

blocköverskridande samtal ska inledas. Detta löfte kom efter omfattande kritik mot 

strategin från bland annat Kristdemokraterna och övriga allianspartier. Det faktum att 

strategin nu remitteras, helt oförändrad, är anmärkningsvärt. Kristdemokraternas 

uppfattning är att strategin måste omarbetas från grunden. Det är även beklagligt att 

majoriteten har beslutat att tillsätta en samordnare mot extremism, utan att förankra 

beslutet med Alliansen.   

 

Våldsbejakande islamistisk extremism utgör det största samhällshotet. Om detta är 

terrorforskarna överens. Trots det undviker majoriteten att tala om denna form av 

extremism. Bristen på konkretion och det faktum att strategin diskuterar extremism 

utifrån ett väldigt brett perspektiv gör att åtgärderna blir allmänt hållna, att vi riskerar att 

nå fel målgrupper och att samhället inte utför rätt form av preventiva insatser. 

 

Kristdemokraterna vill se en ökad konkretion i strategin. Fokus måste ligga på 

avradikalisering och att få extremister att lämna strukturer och sammanhang som är anti-

demokratiska. Kristdemokraterna vill inrätta ett länsgemensamt centrum som jobbar med 

avhopparverksamhet, likt Fryshuset har för högerextremister. Vi vill använda eventuella 

avhoppare i arbetet med att motverka extremism och förordar en konkret handlingsplan 

för att motverka radikalisering och våldsbejakande islamistisk extremism, snarare än en 

fluffig och allmänt hållen strategi. 

 

Kristdemokraterna håller med om att det förebyggande arbetet är avgörande. För att detta 

arbete ska vara framgångsrikt krävs samverkan mellan polis, fritidsgårdar, skola och 

socialtjänst m.fl. Det är av stor vikt att kartlägga extrema grupperingar och förhindra att 

unga personer hamnar i dessa sammanhang. I denna samverkan är det viktigt att involvera 

moskéerna. Ett liknande arbete pågår redan i bl.a Haninge kommun.  

 

Sverige har under de senaste åren tagit emot tusentals flyktingar från kriget i Syrien och 

Irak. De kommer med fruktansvärda berättelser om vad de har varit med om och vi vet 

idag att Islamiska staten, IS, begår brott mot mänskligheten i form av mord, våldtäkter 

och fördrivning. En del av de terrorister som utför dessa handlingar kommer från vårt 

land, Sverige. De har valt att ansluta sig till IS och har därmed valt att delta i de gärningar 

som IS gör sig skyldiga till.  

 

I strategin finns bland annat följande formuleringar om hur staden ska arbeta med de som 

återvänder till Sverige: 
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Personer som deltagit i strider behöver sannolikt hälsoinsatser, därför är lokal 

samverkan mellan stadens socialtjänst (socialpsykiatri och missbruksvård) och 

landstinget (psykiatri, vårdcentraler) viktiga. Andra viktiga frågor kan vara stöd till 

försörjning, arbetsmarknadsinsatser och bostadsfrågan. 

 

De personer som återvänder till Sverige efter att ha deltagit i fruktansvärda brott mot 

mänskligheten ska hanteras som krigsförbrytare. Det är provocerande att strategin föreslår 

att förbrytare ska ha jobb och bostad, snarare än att ställas inför rätta. Det är djupt oetiskt 

och respektlöst mot flyktingar som lever med erfarenheter från vad bl.a. svenskar gjort 

mot dem i Syrien och Irak.  Det är även viktigt att alla de personer som funderar och 

planerar på att delta i strider med IS vet vad som väntar dem när de kommer hem. Att man 

riskerar att ställas inför rätta och få ett långt fängelsestraff. 

 

Kristdemokraterna förordar att hela strategin återremitteras och omarbetas i grunden.  
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§ 13 

Innovationsstrategi för Stockholms stad  

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen av 

förslag till Innovationsstrategi för Stockholms stad. 

 

Ärendet 

I Stockholms stad finns det en potential för en stark innovationskraft och det finns goda 

exempel på projekt och verksamheter med inriktning på innovation och nytänkande. Men 

det finns ett behov av stöd i detta arbete. Det förslag till innovationsstrategi som 

kommunstyrelsen nu har skickat på remiss innefattar principer för hur 

innovationsförmågan i verksamheterna kan stärkas.   

 

Förvaltningen håller med om att det finns ett behov av en innovationsstrategi för staden. 

Idag prioriteras inte nytänkande och innovativa lösningar. Staden är främst en effektivt 

förvaltande organisation. Förvaltningen är positiv till förslaget och att det skapas ett 

klimat där innovativt arbete uppmuntras. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-01. 

Dnr 1.5.1-370/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl (MP) 

yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle delvis bifalla förvaltningens förslag och 

lade därutöver fram ett eget förslag. I detta instämde Lars Hultkvist (KD) med ett 

ersättaryttrande. 

 

Vladan Bošković (FP) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade 

därutöver fram ett eget förslag. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förvaltningens förslag. 

 

Reservation och ersättaryttrande 

Lars Jilmstad m fl (M) / Lars Hultkvist (KD) 

 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar och hänvisar delvis till förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen av förslag till Innovationsstrategi för Stockholms stad.  

2. Nämnden anför därutöver följande. 
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Vi anser att innovationer har en viktig roll att fylla både i förhållande till att utveckla den 

befintliga verksamheten och för att bygga en stark och konkurrenskraftig region. Vi vill 

att nyskapande tankar och idéer ska kunna frodas och utvecklas i Stockholms stad i syfte 

att i förlängningen erbjuda medborgarna bättre verksamheter genom t ex 

innovationsupphandlingar där smarta lösningar ska prioriteras. I det arbetet är det också 

viktigt att staden vågar satsa på dessa frågor vilket inkluderar såväl centralt stöd till 

nämnderna och medarbetarna som att avsätta tillräckliga resurser i form av tid och pengar.  

 

Ambitionerna i det ärende som nu ligger för beslut är i grunden bra men den remitterade 

strategin är emellertid så oprecis att den inte kan anses utgöra ett strategidokument. Vi 

efterlyser ett tydligt syfte med strategin samt tydligare definitioner och avgränsningar 

kring hur stadens innovationsarbete konkret ska bedrivas.  

 

Strategin saknar även tydliga mål och indikatorer liksom en plan för hur arbetet ska följas 

upp vid sidan av budget. Vi anser att frågan om innovationer och 

innovationsupphandlingar är för viktiga för att bara reduceras till fina ord och 

formuleringar.  För att detta dokument ska bli en effektiv strategi så efterlyser vi konkreta 

målformuleringar och indikatorer, en tidsplan för implementeringsarbetet samt en konkret 

plan för hur detta arbete ska följas upp.  

 

Vi saknar även resonemang om på vilket sätt staden centralt kommer att stötta upp 

nämnder och medarbetare i syfte att öka deras kompetens vad gäller t ex 

innovationsupphandlingar.  Vidare kan det också finnas anledning att fundera över 

huruvida staden ska inrätta centrala stödfunktioner för innovationsarbetet eller om det bör 

finnas forum för nätverkande och erfarenhetsutbyte mellan nämnderna. Idag ligger vissa 

nämnder längre fram än andra när det gäller innovationer, detta bör staden dra nytta av 

inom hela organisationen.  

 

Vi tycker att den strategi och den rapport som ligger till grund för beslutet är bra som 

underlag för en kommande innovationsstrategi men inte tillräckligt för beslut i 

kommunfullmäktige. Vi anser att strategin måste omarbetas med hänvisning till vad som 

anförts ovan och yrkar därför på att ärendet återremitteras. 

 

Reservation  

Vladan Bošković (FP) 

 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av förslag till Innovationsstrategi för Stockholms stad. 

2. Stadsdelsnämnden anför därutöver följande. 

 

Vi välkomnar att staden nu tar fram en innovationsstrategi. Vi håller också med om 

mycket av den problembeskrivning som ges i strategin kring de hinder som gör att 

innovation i alldeles för liten utsträckning är en naturlig del av hur Stockholms stad som 

organisation arbetar dagligdags. Även de delområden som strategin pekar ut uppfattar vi 

som i huvudsak relevanta. 
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Vi tycker dock att strategin måste bli betydligt mer konkret innan den på allvar kan tjäna 

som vägledning för ett bättre innovationsarbete. En sådan konkretisering är nödvändig för 

att kunna utmana invanda arbetssätt och göra saker annorlunda. Aktivt ledarskap behövs, 

precis som strategin skriver, för att uppmuntra medarbetarna att arbeta med innovation, 

men det behövs också nya institutioner, finansieringslösningar och miljöer som driver 

fram innovation. 

 

Med tanke på hur omfattande stadens upphandlingar är, och hur lågt förmågan att 

använda upphandling för att främja innovativa lösningar skattas i dagsläget, måste arbetet 

med att främja innovationsdrivande upphandlingar ges högsta prioritet. Genom att lämna 

utrymme för utveckling av teknik och arbetssätt under avtalsperioden skapas nya 

möjligheter för tillväxt och innovationskraft hos de företag som har staden som kund. Vi 

hyser ingen större tilltro till majoritetens beredskap att se upphandlingar som ett 

instrument för innovation och tillväxt. 

 

Slutligen anser vi att alla förvaltningar och bolag inom staden bör ges i uppdrag att aktivt 

identifiera och undanröja hinder för företagande, utveckling och innovation. Detta ska 

vara en del av kärnuppdraget och integreras i det löpande arbetet.  
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§ 14 

Motion om ett breddat utbud av feriejobb 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av motion om ett breddat utbud av feriejobb. 

2. Omedelbar justering. 

3. Nämnden uttalar därutöver följande. 

 

Stadsdelsnämnden är uttalat positiv till förslaget att möjliggöra för arbetsintegrerande 

sociala företag och ideella föreningar att ta emot ungdomar för feriearbete med 

kommunalt stöd, men att liknande möjligheter för företag måste utredas vidare utifrån 

gällande lagstiftning. 

 

Ärendet 

I en motion till kommunfullmäktige föreslår Jan Jönsson (FP) att staden möjliggör för 

företag att ta emot feriejobbande ungdomar  med kommunalt stöd. Han föreslår också att 

stadsdelsförvaltningarna möjliggör för fler ungdomar att få sitt feriejobb utanför det egna 

stadsdelsområdet genom samarbete över stadsdelsgränserna 

 

Förvaltningen är positivt inställd till förslaget att möjliggöra för företag att erbjuda 

ungdomar feriejobb med kommunalt stöd. Staden bör utreda förutsättningarna för 

samverkan med näringslivet. Förvaltningen håller även med om att det vore bra med en 

utökad samverkan mellan förvaltningarna. Staden bör utreda hur ett mer strukturerat 

samarbete ska se ut och även se om det finns fördelar med att samverka kring 

administrationen.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-08-31. 

Dnr 1.5.1-367/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl 

(MP) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett 

eget förslag – se BESLUT ovan. 

 

Lars Jilmstad m fl (M) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag.  

 

Vladan Bošković (FP) lade fram ett eget förslag – se reservation nedan. I detta instämde 

Lars Hultkvist (KD) med ett ersättaryttrande. 

 

Beslutsgång 

Ordföranden ställde yrkandena mot varandra och fann att nämnden hade beslutat enligt 

förslag från Vänsterpartiet, Socialdemokraterna och Miljöpartiet. 
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Reservation  

Lars Jilmstad m fl (M)  

 

Till förmån för förvaltningens förslag till beslut. 

 

Reservation och ersättaryttrande 

Vladan Bošković (FP) / Lars Hultkvist (KD) 

 

1. Stadsdelsnämnden rekommenderar kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige 

att bifalla motionen. 

2. Nämnden anför därutöver följande. 

 

Feriejobb ger Stockholms ungdomar en meningsfull sysselsättning, egna pengar, värdefull 

arbetslivserfarenhet och referenser inför framtida arbetssökande. 

 

Samtidigt är det viktigt, som motionären anför, att feriejobben är just jobb, inte 

fritidsverksamhet. I takt med att feriejobben byggts ut kraftigt under Alliansens styre har 

utmaningarna ökat i att hitta relevanta och passande arbetsuppgifter för alla ungdomar 

som beviljas jobb. Ett sätt att lösa denna utmaning är att försöka slussa fler ungdomar till 

anställning hos företag. 
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§ 15 

Motion om inrättandet av jourskolor 

Svar på remiss från kommunstyrelsen 

 

BESLUT 

1. Stadsdelsnämnden överlämnar förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen 

av motion om inrättandet av jourskolor. 

2. Nämnden föreslår kommunstyrelsen att föreslå kommunfullmäktige att avslå  

motionen. 

 

Ärendet 

Maria Danielsson, Sverigedemokraterna, föreslår i en motion att kommunfullmäktige 

beslutar att ge berörda nämnder i uppdrag att utreda möjligheterna att inrätta jourskolor 

för stökiga och mobbande elever.  

 

Förvaltningen har invändningar mot förslaget att inrätta korttidsinriktade jourskolor för 

elever som i stor omfattning stör studieron för andra och/eller ägnar sig åt mobbning. 

Utbildningsnämnden har riktlinjer och etablerade metoder för hur lärare och 

elevhälsoteam ska arbeta med denna målgrupp. Vidare så finns det olika lösningar om det 

visar sig absolut nödvändigt att flytta på elever som inte kan anpassa sig till vanlig 

skolmiljö.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-07-22. 

Dnr 1.5.1-415/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V),  Kjell Backman m fl (S) och Mariana Moreira Duarte m fl 

(MP) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag och lade därutöver fram ett 

eget förslag – se BESLUT ovan. I detta instämde Lars Jilmstad m fl (M) och Vladan 

Bošković (FP). 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förslag från samtliga partier. 

 

Kjell Backman m fl (S), Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars Bäck (V) anmälde 

ett särskilt uttalande. 

 

Särskilt uttalande 

Kjell Backman m fl (S), Mariana Moreira Duarte m fl (MP) och Lars Bäck (V) 

 

Skolan har ansvaret för samtliga elever, även över de som är utåtagerande. Det finns 

ingenting som försvarar mobbning men samtidigt finns det ingen forskning som backar 

upp tesen att förflyttning av elever som utsätter andra elever för kränkande behandling 

leder till ett förändrat beteende. Det är en kortsiktig lösning som inte är produktiv i 

längden.  
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Undervisning i mindre grupper kan vara till nytta för elever beroende på om det finns 

neuropsykiatriska diagnoser. Men undervisning i mindre grupper som har satts ihop för 

beteendemodifikation kan leda till en segregation av berörda elever. Bryderup, Madsen & 

Perthou, Sorlie var fyra danska forskare som i sin studie (2002) bland annat kom fram till 

att inom segregerad verksamhet saknades oftast positiva förebilderna och många elevers 

negativa beteende befästes. För många elever med ett utåtagerande beteende blir 

beteendet deras sätt att få bekräftelse och uppmärksamhet av de vuxna.  

 

Elever som kränker andra elever har också en bakgrund, skolan måste få resurserna för att 

kunna kartlägga vilken bakgrunden är för att i sin tur få bukt med beteendet. Skolans 

uppgift är inte bara att utbilda utan också förmedla värderingar kring tolerans, 

ansvarstagande m.m. . Det sociala samspelet som finns i skolans värld är definitivt en del 

för att uppnå de målen.  

 

Kränkande behandling får inte ske, skolan måste bli hårdare med genomförandet av sina 

likabehandlingsplaner och anmäla till huvudman när skäl finns. Verktygen finns på plats, 

det som kan saknas är skolornas utövning av dem. 
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§ 16 

Rapportering till IVO av ej verkställda beslut för kvartal 2 år 2015 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger till handlingarna förvaltningens redo-visning av rapporteringen 

till Inspektionen för vård och omsorg för kvartal 2 år 2015 av ej verkställa beslut enligt 

socialtjänstlagen och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade. 

 

Ärendet 

Enligt socialtjänstlagen, SoL, och lagen om stöd och service till vissa funktionshindrade, 

LSS, ska kommuner varje kvartal redovisa till Inspektionen för vård och omsorg, IVO, de 

gynnande beslut om bistånd eller insats som inte har kunnat verkställas inom tre månader.  

 

För andra kvartalet 2015 har förvaltningen rapporterat ett ej verkställt beslut om LSS-

bostad för vuxna, samma som förra kvartalet, och fyra beslut om äldreboende, varav två 

är samma som tidigare. I samtliga fall har den sökande tackat nej till erbjuden plats. Inom 

LSS-området har ett tidigare rapporterat beslut nu avslutats, och inom äldreomsorgen har 

tre avslutats. I samtliga dessa ärenden har den enskilde tagit tillbaka sin ansökan.  

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-08-17. 

Dnr 1.2.1-504/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 17 

Uppföljning av stadens lex Sarah-rapportering 2014 

Rapport från socialnämnden och äldrenämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens och äldrenämndens rapport om stadens lex 

Sarah-rapportering 2014 till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämnden och äldrenämnden har följt upp de rapporter enligt bestämmelserna i lex 

Sarah som gjordes i stadens verksamheter under 2014. Uppföljningen visar att de flesta 

rapporter om missförhållanden görs inom verksamheter i egen regi. Där har man kunnat 

observera en avsevärd minskning av rapporter inom området funktionsnedsättning, men 

en ökning av rapporteringen inom andra områden, främst barn och ungdom.  

 

En ökning av antalet rapporter bör betraktas som positivt, då detta innebär att 

missförhållanden upptäcks och brister i verksamheternas processer och rutiner kan 

åtgärdas.   

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-03. 

Dnr 1.6-559/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 18 

Arbetet mot felaktiga utbetalningar och bidragsbrott 

Rapport från socialnämnden 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger socialnämndens rapport om arbetet mot felaktiga utbetalningar 

och bidragsbrott 2014 till handlingarna. 

 

Ärendet 

Socialnämnden fick ett uppdrag i budget 2015 att utvärdera arbetet med felaktiga 

utbetalningar av ekonomiskt bistånd (FUT). I föreliggande rapport redovisas 

socialnämndens arbete med att samordna och fortsatt utveckla arbetet för att förebygga 

och åtgärda felaktiga utbetalningar. I rapporten redovisas även stadsdelsnämndernas 

arbete och stadsövergripande statistik för 2014. Utöver detta redovisas resultatet av FUT-

utvärderingen.  

 

Rapporten visar att behov och utmaningar på detta område inte ser annorlunda ut i Farsta 

än i andra stadsdelsområden. 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendet i ett tjänsteutlåtande daterat 2015-09-02. 

Dnr 1.6-565/2015 

 

Förslag till beslut 

Ordföranden Lars Bäck (V) yrkade att nämnden skulle bifalla förvaltningens förslag. 

 

Beslutsgång 

Nämnden beslutade enligt förvaltningens förslag. 
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§ 19 

Övriga anmälningsärenden och beslut enligt delegering 

 

BESLUT 

Stadsdelsnämnden lägger anmälan av nedanstående ärenden och beslut till handlingarna. 

 

Stadsdelsnämndens protokoll den 27 augusti 2015 

 

Funktionshinderrådets protokoll den 14 september 2015 

 

Pensionärsrådets protokoll den 14 september 2015 

 

Demokratirådets protokoll den 18 augusti och den 16 september 2015 

 

Övriga anmälningsärenden och stadsdelsdirektörens beslut enligt delegering 

 

Förvaltningen hade redovisat ärendena i en sammanställning daterad 2015-09-07. 

Dnr 1.1-30/2015 

 

Följande beslut har fattats av stadsdelsdirektören under perioden 11 augusti – 7 september 

2015, enligt nämndens delegering: 

 

2015-08-28: Förlängning av avtal om tvättservice inom äldreomsorg och stöd och service 

till personer med funktionsnedsättning. Dnr 2.2.1-137/2015 
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§ 20 

Nämndens frågor och information från förvaltningen 

 

Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet föreslog att nämnden gemensamt skulle 

överlämna en skrivelse – se bilaga till detta protokoll – till kommunstyrelsen och till 

landstingets trafiknämnd med anledning av förslag till trafikförändringar i SL:s busstrafik 

från januari 2016. Lars Jilmstad (M) avböjde med hänvisning till att den glesare turtäthet och 

de indragningar av busslinjer som skrivelsen protesterar mot enligt honom är resultatet av att 

S, MP och V i landstinget röstat mot en höjning av kollektivtrafikavgifterna. Lars Bäck (V) 

höll inte med om den analysen. De tre partierna bestämde sig för att istället själva överlämna 

skrivelsen. 

 

 

Inför sammanträdet hade Socialdemokraterna, Miljöpartiet och Vänsterpartiet lämnat in 

följande två frågor. Den första frågan ställdes av Karin Lekberg (S): 

 

Fråga om beredskapen inför kommande vinters snöröjning 

I slutet av september känns vintern ännu avlägsen, men som fritidspolitiker i Farsta 

stadsdelsnämnd minns vi en del tidigare vintrar då den snöröjning av park- och 

gångvägar som vår egen stadsdelsförvaltning samordnar varit den enda som 

fungerat. I full politisk enighet har därför nämnden vid flera tillfällen tidigare krävt 

att trafiknämnden och trafikkontoret ska se till att även ytterstaden har en 

fungerande snöröjning.  

 

Vi undrar därför om trafikkontoret inför kommande vinter kontaktat vår förvaltning 

och redovisat hur våra invånare kommande vinter ska slippa att åter uppleva det 

snökaos som uppstod exempelvis i december 2012. 

 

Karin kompletterade med ett önskemål om information inför vintern om vem som 

ansvarar för olika ytor och områden, så att ledamöter och ersättare kan hänvisa 

medborgare till rätt instans om en ställs inför frågor och klagomål.  

 

Stadsdelsdirektören svarade att förvaltningen inte har kontaktats av trafikkontoret men att 

trafik- och renhållningsnämnden har tecknat avtal med en ny entreprenör. En karta som 

visar ansvar för olika markytor kommer att delas ut till nämnden. 

 

Den andra frågan ställdes av Ingrid Eriksson (S): 

 

Fråga om öppen förskola vid asylboende i Farsta 

Vi möter och kommer att möta allt fler flyktingar i vår vardag i Farsta och 

förvaltningen har redan på kort tid ordnat tillfälligt boende för ensamkommande 

flyktingar. Vi gör redan mycket men kan göra mer för att de som vi välkomnat till 

stadsdelen ska få möjlighet till en meningsfull och dräglig vardag. Ett konkret sätt 

att göra det kan vara att i någon form erbjuda öppen förskoleverksamhet för barnen 

som bor på asylboendet i Farsta Strand. Många har bott där i över ett år och deras 
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barn har redan fått förskoleplats. I och med att allt fler valt att söka sig till 

Stockholm för att söka asyl under den senaste tiden fungerar boendet också som ett 

transitboende. Många barn har inga meningsfulla dagaktiviteter under väntan på 

beskedet vart i Sverige deras familjer kommer att få ett mer varaktigt asylboende. 

En öppen förskoleverksamhet skulle vara ett välkommet inslag i det första mötet 

med Sverige.  

 

Har förvaltningen möjlighet att skyndsamt på ett eller annat sätt starta någon form 

av en öppen förskoleverksamhet för barnen på plats? Kan detta täckas av de medel 

som staden får från Migrationsverket?    

 

Avdelningschef Birgitta Thulén berättade att förvaltningen tidigt tog kontakt med 

asylboendet och erbjöd tillgång till förvaltningens sex öppna förskolor, men att det initialt 

inte hade funnits intresse för det. Förvaltningen kan även ordna med längre öppettider vid 

de öppna förskolorna om det skulle behövas. Fritiden har kontakt med unga flickor bland 

de nyanlända, och den kontakten kan utvecklas vidare. Några extra medel kommer vi inte 

att få från Migrationsverket. 

 

Avdelningschef Per-Ove Mattsson berättade att förvaltningen har höjd beredskap och står 

redo att snabbt sätta in åtgärder om så behövs eller efterfrågas från staden centralt.  

 

Inför sammanträdet hade Lars Hultkvist (KD) lämnat in följande fråga: 

 

Visst är rådjur vackra! Men det är ingen idé att sätta några lökar av röda tulpaner i 

höst! Antalet rådjur är på många håll i Stockholms södra förorter så stort att de inte 

bara är en trafikfara, sprider fästingar med borelia- och tbevirus utan också förstör 

mycket av de blommor och andra växter vi vill se i våra parker och trädgårdar.  

 

Rådjuren har på flera håll vant sig vid stadsmiljön och blivit tama. Enligt stadens 

vilt- och skadedjurssamordnare är problemen särskilt stora i området mellan 

Svedmyra och Tallkrogen. Stadens viltvårdare begränsar rådjursstammen i första 

hand när de stör trafiken. Enligt min mening måste staden också i större 

utsträckning beakta de skador som djuren förorsakar på växtligheten i parker och 

trädgårdar.  

 

Mot denna bakgrund undrar jag  

 

1. Hur omfattande är besvären med de alltmer tama rådjuren i stadsdelens parker 

och grönområden? 

2. Hur agerar förvaltningen för att minska dessa eventuella skadeverkningar och 

kan mer göras?  

 

Förvaltningen svarade att det inte är något problem med rådjur i stadsdelsområdets parker. 
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Justerarnas signatur                                                                                  Utdragsbestyrkande  

 

Vladan Bošković (FP) tackade för en mycket nyttig och informativ bussresa i 

stadsdelsområdet för nämnden den 10 september. Vid resan deltog tjänstepersoner från 

stadsbyggnadskontoret och beskrev aktuella byggprojekt. Vladan föreslog att rundturen 

skulle vara mer regelbundet återkommande. Lars Hultkvist (KD) instämde i de 

uppskattande orden och tyckte att rundturen var särskilt värdefullt för nya i nämnden. 

 

Lisbeth Crabo Ljungman (M) berättade att tidigare chefen vid Farsta vård- och 

omsorgsboende nyligen fick Dagens ros i Mitt i Söderort av personalen vid boendet. 

 

 


